
 

، تکرار فاجعه ارومیه انتقال آب خزر
عضو هیات علمی دانشگاه تهران هشدار داد که دریاچه 
خزر با انتقال منابع آبی تغذیه کننده آن به تهران در میان 

مدت به سرنوشت ارومیه دچار خواهد شد. 
علمی  هیات  عضو  بیدهندی«  اسمعیلی  »مهدی 
دانشگاه تهران در گفت وگو با ایلنا درباره عملی بودن یا 
نبودن انتقال آب از دریای عمان به تهران اظهار کرد: وقتی 
صحبت از عملی بودن یا قابلیت تحقق یک پروژه می کنیم 
باید جنبه های مختلف فنی، اقتصادی، حقوقی، قانونی و 
گر قرار است که رویکرد ما  اجتماعی را مد نظر قرار دهیم و ا
مبتنی بر توسعه پایدار ترسیم شود، باید میزان اثرگذاری بر 
گر بخواهیم از  محیط زیست را هم مد نظر داشته باشیم. ا
لحاظ فنی به این پروژه نگاه کنیم، قابل اجرا و پیاده سازی 
است. چرا که دانش و فناوری انتقال آب را از دریای عمان 
کنون آب را شیرین می کنیم و به  به تهران داریم. کما اینکه ا
یزد و کرمان می بریم و برنامه داریم که این آب را به خراسان 

و نواحی دیگر نیز ببریم. 
عضو هیات علمی دانشکده محیط زیست دانشگاه 
که آیا شیرین سازی آب  تهران در پاسخ به این پرسش 
خطری را متوجه گونه های دریازی جنوب کشور می کند؟ 
کید کرد: مطمئناً این گونه خواهد بود. زمانی که پروژه  تأ
کلید  ایران  مرکزی  فلات  به  فارس  خلیج  آب  انتقال 
می خورد در گزارش ارزیابی زیست محیطی این پروژه با یک 
شبیه سازی تنها گفته بودند که تا فلان شعاع این مقدار بر 
میزان گرما و یا شوری آب اضافه خواهد شد و این میزان 
هم عدد قابل توجهی نیست. اتفاقاً با یکی از مدیران پروژه 
صحبت می کردم و پیگیر آثار سوء تخلیه این پساب بودم. 
گر شوری و درجه  ایشان می گفتند که ایرادی ندارد؛ حتی ا
حرارت در آن نقطه از دریا افزایش یابد، گونه های آبِ شور 
دوست تر، به این منطقه نزدیک می شوند و در اینجا زیست 
می کنند و گونه هایی که متاثر از شوری آب قرار خواهند 
گرفت از این منطقه به ناحیه ای دیگر کوچ می کنند. یعنی 

گویا نگاه آن ها به پروژه، نگاهی بسیار ساده انگارانه است. 
عضو هیات علمی دانشگاه تهران گفت: از میزان آب 
است.  شده  کاسته  معناداری  به طور  خزر  به  ورودی 
پیش بینی ها نشان می دهد که سطح دریاچه خزر رفته رفته 
با  در حال تحلیل رفتن است و شاید در میان مدت، 
کنون دریاچه ارومیه با آن روبه رو است،  سرنوشتی که ا

روبه رو شود. 
کنش به پیشنهاد انتقال پنج درصد از آب  وی در وا
رودخانه هایی که به دریای خزر می ریزد به تهران گفت: 
دریای خزر خود با کمبود ورود آب روبه رو است. در طی 
، به خاطر  گذشته به ویژه یکی دو دهه اخیر دهه های 
این  کشورهای حاشیه  آب بر در  فعالیت های مختلفِ 
که به آن  دریاچه و مستقر در مجاورت رودخانه هایی 
می ریزند، از میزان آب ورودی به این دریاچه به طور 
معناداری کاسته شده است. پیش بینی ها نشان می دهد 
که سطح دریاچه خزر رفته رفته در حال تحلیل رفتن است 
کنون دریاچه ارومیه  و شاید در میان مدت، با سرنوشتی که ا
با آن روبه رو است، روبه رو شود. این زنگ خطری است که 
هرگونه دست اندازی به منابع آبی تغذیه کننده دریاچه 
خزر ممکن است در آینده ما را با مشکلات عدیده دیگری 

مواجه کند. 
عضو هیات علمی دانشگاه تهران تذکر داد: زمانی که 
بر روی رودخانه هایی که به دریاچه ارومیه می ریختند، 
با رویکرد گسترش کشاورزی، تأمین آب شرب و گسترش 
فعالیت های صنعتی و غیره سد می زدند، شاید کسی تصور 
نمی کرد که زمانی این دریاچه به سمت خشکی پیش رود و 
با چالش هایی روبه رو شویم که حاضر باشیم هزاران میلیارد 
تومان هزینه کنیم تا دریاچه احیا گردد. حال تصور کنید 
بخواهیم همان سناریو را در مورد دریای خزر پیاده کنیم. 
یعنی در راستای تأمین منابع آب مورد نیازمان از ورودی 
یا حقابه دریاچه خزر - که حقی محیط زیستی برای این 
گهان در آینده شاهد  کوسیستم است- کم بگذاریم و نا ا
اتفاقات سوئی باشیم که نتوانیم به هیچ عنوان آن ها را 

جبران کنیم. 
عضو هیات علمی دانشگاه تهران افزود: با انتقال آب، 
گر به پایتخت  پیام اشتباه را به جامعه منتقل می کنیم که ا
بروید، هرطور شده برای شما آب، برق و گاز تأمین خواهد 
شد و با همین پیام، در میان مدت و بلندمدت شاهد 

افزایش بارگذاری جمعیتی در این کلانشهر خواهیم بود. 

گرانی روغن
روغن علاوه بر گرانی کمیاب هم شده است و برای خرید یک 
روغن از سوپر مارکت باید خریدهای دیگر هم انجام بدهیم که 

یک روغن هم بتوانیم خریداری کنیم. 
حسنی از تهران

گرانی
 قیمت پوشک بچه پیوسته رو به افزایش است و نظارتی 
بر این کالا نیست. از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع 

رسیدگی کنند تا مشکلات مردم حل شود. 
یک شهروند از تهران 

اجاره خانه
اجاره خانه ها سنگین شده است بیچاره شدیم دیگه 
کمرمون شکسته گرونی بیداد می کند، هر دفعه هم یک چیزی 
قحط می شود و بعد از یک هفته به یکباره قیمت های آن بالا 
می رود در حال حاضر یک هفته با کمبود روغن مواجه شدیم 
خدا به داد برسه که چند درصد دوباره قرار است که قیمت 

روغن افزایش داشته باشد. کمی هم به فکر مردم باشید. 
بنگر از تهران

فاطمه  درحالی  محمدحسینی:  شفق   – ملی  آرمان 
مهاجرانی، صبح سوم اردیبهشت خبر از دستور رئیس جمهور 
برای توقف پروژه پتروشیمی میانکاله خبر داد که طبق گفته 
و شنیده های محلی، همچنان این پروژه فعال است. هرچند 
استاندار مازندران هم خبر از توقف این پروژه داد. پروژه ای که 
فعالان محیط زیست بارها نسبت به آن هشدار داده بودند. 
حدود 90 هکتار اراضی کشاورزی برای احداث پتروشیمی درگیر 
بوده و این یکی از موضوعات حساس در این مساله بوده است. 
آلودگی های زیست محیطی کار را چنان حساس کرد که طبق 
آنچه سند اراضی پایش سرزمینی استان تشخیص داده بود، 
این پروژه باید متوقف می شد. با این حال خبرها از ادامه این 
پروژه منتشر شده تا میانکاله در شرایطی پیچیده قرار بگیرد. 
فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت پس از جلسه صبح سوم 
اردیبهشت هیات دولت اعلام کرد که پس از گزارش رئیس 
سازمان حفاظت از محیط زیست، رئیس جمهور در تماس 
تلفنی با استاندار مازندران دستور توقف پروژه پتروشیمی 

میانکاله را صادر کرد. 
در این جلسه همچنین رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیست، گزارش مفصلی درباره آخرین وضعیت منطقه میانکاله 
و تلاش مجددی که برای تاسیس مجتمع پتروشیمی در آن 
آغاز شده، ارائه کرد که رئیس جمهور پس از این گزارش بلافاصله 
در گفت وگویی تلفنی با استاندار مازندران، ضمن صدور دستور 
توقف هرگونه عملیات در زمینه احداث پتروشیمی میانکاله 
کید کرد که باید با کسانی که برخلاف سیاست های کلی ابلاغی  تأ
مقام معظم رهبری، زمینه تخریب محیط زیست این منطقه را 
کمه شوند. این در  فراهم کرده اند، برخورد شده و خاطیان محا
حالی است که استاندار مازندران، مهدی یونسی رستمی، در 

گفت وگو با »آرمان ملی« از توقف این پروژه خبر داد. 
   اخبار ضد و نقیض

در همین راستا، عالیه زمانی کیاسری، نماینده ساری و 
میاندرود، درباره متوقف شدن یا نشدن تحرکات پتروشیمی در 
میانکاله، به »آرمان ملی« گفت: دستور رئیس جمهور توقف این 
کید به استاندار  پروژه بوده است. دستور خیلی واضح و شفاف و ا
داده که متوقف شود. اینکه آیا واقعا توقف صورت گرفته یا نه، این 
را بعضی شنیده ها می گویند که توقف اتفاق افتاده است و بعد 
از بیانیه استاندار متوقف شده است ولی بعضی شنیده ها هم 
کی از این است که تحرکات ادامه دارد. این یک مساله است  حا
و مساله دیگر هم این است که به هرحال زمین هایی هم که در 
این مجموعه به عنوان پروژه داده شده بود، آنها هم باید برگردد 
و عودت داده شود و اینکه آیا این اقدام هم صورت گرفته است 
یانه، باز هم به نظر می رسد که این هم انجام نشده است. این 
دستوری که رئیس جمهور داده است، باید کاملا جنبه اجرایی 
پیدا کند. اینکه آیا کاملا و صددرصد جنبه اجرایی پیدا کرده 
است یا نه، این را با توجه به شنیده ها و گزارش های مردمی که 
می آید باید تعیین کرد، من نمی توانم به طور قاطع اعلام کنم 
که جنبه اجرایی پیدا کرده است. امیدوارم که قاطعانه وارد 
شوند و متوقف شود. این درحالی است که عبدالوحید فیاضی، 
نماینده نور و محمودآباد نیز در این باره، به »آرمان ملی« گفت: 
طبق آخرین صحبتی که با استاندار داشتم، گفتند پروژه به 
دستور رئیس جمهور متوقف شده است، ولی خبری را در فضای 
مجازی مشاهده کردم که انگار دوباره کار می کنند. اینکه چقدر 
این خبر صحت داشته باشد را نمی دانم. پروژه پتروشیمی 
میانکاله آن چیزی که من هم از استاندار شنیدم، پروژه ای 
است که در یک زمین 5 هکتاری هم قابل تحقق بوده است. در 
برداشت اولیه که خودشان اعلام کردند هم کمتر از 300 شغل 
ایجاد می کرده است. بنابراین یک زمینی مثلا حدود 95 هکتار 
به نظرم این اصلا منطقی و معقول نبوده است و طبیعتا حالا با 
توجه به مسائل زیست محیطی که در آن منطقه دارد، درکنارش 
و سایر مسائل حاشیه ای و جانبی آنکه بماند، کاری بوده است 
که نباید صورت می گرفته و متاسفانه در دولت قبلی آغاز شده 
است و به رغم مخالفت های محیط زیست و فعالان این حوزه، 
این مساله ادامه پیدا کرده بود. هر اقدامی در چارچوب قانون 
گر نباشد و مخالف مصالح  و مقررات باشد، پذیرفتنی است و ا
زیست محیطی و منابع طبیعی ما باشد که به شدت باید با آن 

مقابله کرد. او درباره اینکه آیا از طرف مجلس هم پیگیری شده 
است یا نه، افزود: مجلس موضع خاصی بعید می دانم گرفته 
باشد. حالا دولت نظر خود را به عنوان مجری اعلام کرده است 

و مخالفت کرده است. 
   حل مشکل متانول

مرکز  سرپرست  احمدی،  نصیر  کامران  دکتر  همچنین 
تحقیقات علوم دریایی و محیط زیست دانشگاه علم فناوری 
، درباره پروژه پتروشیمی میانکاله به »آرمان  مازندان- بهشهر
ملی« گفت: از زمانی که تحریم ها جدی تر شد، ما مشکل حل 
متانول مازاد کشور را داشتیم. یعنی ما در جنوب کشور در 
بهره برداری هایی که از چاه ها انجام می شود، یکی از مشتقاتی 
که تولید می شود، متانول است. متانول هم تا وقتی که به چین 
صادر می شد، مشکلی نداشت. اما از 2022 که متانول آمریکا وارد 
بازار جهانی شد، از طرفی هم فشار آمریکایی ها بر چین برای 
عدم خرید متانول از ایران، جدی شد، ما در مدیریت متانول 
کشور دچار مشکل شدیم و در حدود 20 میلیون متانول مازاد 
کشور داشتیم که تا امروز احتمالا بیشتر هم شده است. قرار شد 
که وزارت نفت در یک چرخش راهبردی، توسعه زنجیره پروپیلن 
را در دستور کار قراردهد. یعنی ما قبلا پالایشگاه هایی داشتیم که 
اتیلن تولید می کرد، قرار شد که پتروشیمی هایی داشته باشیم 
که پروپیلن تولید کنند. زیرا پروپیلن مصارف بسیار در بهداشتی 
آرایشی و... دارد. یکی از این پتروشیمی ها در حوزه امیرآباد یا 
ح شد که متانول را به  میانکاله تعریف شد. تحت عنوانی مطر
پروپیلن تبدیل کند. 90 هکتار اراضی که به بانک زمین تعلق 
گذار شده است. نیروگاه در حالی که قرار بود  داشته است، وا
متانول مازاد کشور را مدیریت کنند، حالا کلا متانول را کنار 
گذاشتند و گفتند که به ما گاز طبیعی بدهید و ما می خواهیم از 
گاز طبیعی پروپیلن تولید کنیم. این درحالی است که گاز طبیعی 
اول باید تبدیل به متانول شود و بعد دوباره تبدیل به پروپیلن 
شود. ما قرار بود مشکل متانول کشور را حل کنیم، حالا که باز 

خودمان داریم متانول مازاد ایجاد می کنیم. 
   تغییر کاربری ممکن نیست

نصیراحمدی در ادامه افزود: از نظر محیط زیستی ما سند 
توسعه آمایش سرزمین را در هر استان داریم، که در استان 
مازندران هم در سال 1400 از طرف هیات دولت وقت ابلاغ شده 
، که  است، در آن سند زمین های اراضی حسین آباد بهشهر
90 هکتار است و برای پروژه پتروشیمی میانکاله درنظر گرفته 
شده است، اراضی هست با قابلیت توان کشاورزی درجه دو. به 
همین خاطر هیچگونه تغییر کاربری از کشاورزی به هر کاربری 
دیگر از نظر سند توسعه امکان پذیر نیست. سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی، که مجری سند توسعه آمایش در استان است 
، هم بارها مخالفت خود را اعلام کرده است. این قضایا حل  نیز
نشده است. هرگونه اراضی کشاورزی با توان درجه یک و دو، به 

، از نظر سند توسعه آمایش  غیر کشاورزی به کاربری های دیگر
گذاری و  سرزمین، غیرقانونی است. زیرا طبق این سند، وا
کولوژیک باشد.  جانمایی کاربری ها باید براساس ارزیابی توان ا

   مشکلات تالاب میانکاله
گذاری اراضی برای پتروشیمی امیرآباد یا  وی افزود: ما در وا
میانکاله با چند نکته اساسی مواجه هستیم. ابتدا بحث توسعه 
عادلانه صنایع وابسته ای است که می توانستند بیایند اینجا 
مستقر شوند. مساله بعدی نگرانی هایی از بابت فاضلاب، گاز 
، میزان آب مورد نیاز برای استفاده در این صنعت وجود  فلر
دارد. همین حالا در منطقه نیروگاه شهید سلیمی نکا را داریم، 
که به خاطر شرایط خاص کشور، هرسال مازوت مصرف می کند 
و حجم وسیعی از آلودگی ها را به محیط تزریق می کند. حتی تا 
فریدونکنار هم به واسطه حرکت و جریان باد می رود. پایانه حمل 
و نقل، شرکت ایران صدرا، و بندر امیرآباد را داریم. پس منطقه 
یک منطقه صنعتی است. شهرک صنعتی هزار هکتاری بهشهر 
را داریم. کارگاه های کوره زغال را داریم که همه اینها در منطقه 
ایجاد آلودگی می کنند، پس یک صنعت دیگر وقتی می آید و 
یک آلودگی جدید را به آن اضافه می کند، اینجا ما برای ارزیابی 
این پروژه نیاز به انجام گزارش مطالعات ارزیابی اثرات نداریم و 
ارزیابی اثرات این پروژه حتما باید به صورت تجمعی دیده شود 
و خود پتروشیمی نباید به تنهایی اثراتش لحاظ شود. در این 
صورت مسلما وضع در منطقه خیلی بحرانی تر از حالا خواهد 
بود. نصیراحمدی با اشاره به مشکلات تالاب میانکاله نیز گفت: 
همچنین دوستان برای تامین آب مورد نیاز پتروشیمی یک 
سایت شیرین سازی آب از دریای خزر را در منتهی الیه بندر 
امیرآباد درنظر گرفتند، که 6هزار تا 7هزارلیتر بر ثانیه بتواند آب 
شیرین کند. این پروژه خود دو اثر منفی دارد. مسیر دسترسی 
لوله کشی انتقال آب از پاورپلنت های شیرین سازی دقیقا از 
زمین های تالاب بین المللی میانکاله رد می شود. وقتی آب 
شیرین می شود، بقیه شیرین سازی می شود تلخاب. تلخاب 
شوری بالا دارد و همچنین موادی که ما به آن می گوییم موادی 
گندزدایی این آب استفاده می شود، برای اینکه  که برای 
این لوله ها جلبک نگیرد. اینها همه به همراه شوری زیادی 
وارد دریا می شود و چون این شیرین سازی دقیقا در مرز بین 
امیرآباد و ساحل میانکاله است، هیچگونه مدل سازی صورت 
نگرفته است که این شوری، تا کجاها می تواند ساحل میانکاله 
را درگیر این شوری بیش از حد کند. آن منطقه هم یک منطقه 
ماهی گیری است که آنجا تله های صیادی مستقر هستند. 
تالاب میانکاله همین حالا هم خود درگیر مشکلات فراوانی از 
جمله سینک شدن تالاب به واسطه پذیرش کل فاضلاب های 
شهری، فاضلاب های شهرک های صنعتی و... است. وقتی این 
آب شیرین شده می خواهد از این مسیر عبور کند، پس این 

حجم تخریب در مسیرخط محدوده تالابی خواهیم داشت. 
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گزارش »آرمان ملی« از پروژه پتروشیمی در  نزدیکی تالاب بین المللی بهشر

سرنوشتِ میانکاله 

 وزش باد شدید 
در اغلب مناطق کشور

)شنبه(  دیروز  از  هواشناسی  سازمان 
برای تهران و 12 استان دیگر کشور در برخی 
ساعات بارندگی، رعدوبرق و وزش باد شدید 
)شنبه(  دیروز  از  کرد.  پیش بینی  موقت 
شرقی،  و  غربی  آذربایجان  استان های  در 
کرمانشاه، شمال ایلام،  کردستان، زنجان، 
برخی نقاط استان های اردبیل، گیلان، غرب 
مازندران، همدان، قزوین، البرز و تهران، در 
برخی از ساعات بارندگی، رعدوبرق، وزش باد 
ک و در  شدید موقت، در برخی نقاط گردوخا
نقاط مستعد تگرگ پیش بینی می شود. طی 
دیروز و امروز در نیمه غربی کشور و دوشنبه 
تا چهارشنبه در غالب مناطق کشور وزش باد 
ک پیش  گردوخا شدید و در نقاط مستعد 

بینی می شود. 

جریمه های رانندگی کجا می رود؟
برخی  رد  با  فراجا  راهور  پلیس  رئیس 
برداشت های نادرست درباره محل هزینه کرد 
کید کرد که این مبالغ  جریمه های رانندگی، تأ
بر اساس قانون، صرف افزایش ایمنی ترافیک، 
فرهنگ سازی، آموزش و نگهداری راه های 
کشور می شود. به گزارش خبرآنلاین، سردار 
سیدتیمور حسینی، با اشاره به شایعات و 
برداشت های نادرست درباره سرنوشت مبالغ 
حاصل از جریمه های رانندگی، گفت: یکی 
از موضوعات مهمی که نیاز به شفاف سازی 
دارد، نحوه هزینه کرد وجوهی است که از محل 

این جریمه ها به خزانه دولت واریز می شود. 
بنابر گزارش ایسنا، وی با استناد به ماده 
رانندگی،  تخلفات  به  رسیدگی  قانون   23
کید کرد: این قانون به صورت روشن محل  تأ
مصرف این منابع را تعیین کرده و بر اساس 
چون  حوزه هایی  در  باید  جریمه ها  آن، 
بهبود ایمنی تردد، ارتقای فرهنگ رانندگی، 
توسعه سامانه های هوشمند کنترل ترافیک، 
تجهیز ناوگان پلیس، آموزش های ترافیکی و 
نگهداری راه ها هزینه شود. سردار حسینی با 
اشاره به آمار مربوط به سال گذشته اعلام کرد: 
تنها در سال گذشته، حدود 12 هزار میلیارد 
حساب  به  رانندگی  جرایم  محل  از  تومان 
خزانه واریز شده است. این در حالیست که 
نیاز واقعی کشور برای نگهداری بیش از 230 
هزار کیلومتر راه موجود، سالانه بیش از 25 
هزار میلیارد تومان برآورد می شود. وی افزود: 
این رقم فقط برای نگهداری راه های فعلی 
کشور کافی است و شامل توسعه یا احداث 

مسیرهای جدید نمی شود. 
رئیس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه برخی 
تصور می کنند این مبالغ صرف هزینه های 
کرد: قانون  عمومی دولت می شود، اظهار 
به  طور صریح مشخص کرده است که منابع 
حاصل از جریمه ها باید در راستای کاهش 
ح های  تصادفات، افزایش ایمنی و اجرای طر

ترافیکی مصرف شود. 

ک عوامل اصلی تخریب خا
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست ضمن 
اشاره به اینکه »فرسایش« و »آلودگی« دو عامل 
ک به شمار می روند، گزارشی از  اصلی تخریب خا
اقدامات سازمان حفاظت محیط زیست برای 
ک ارائه داد.  شینا انصاری  مقابله با آلودگی خا
در یادداشت تلگرامی خود نوشت: یکی از 
نگرانی های امروز جهان و به خصوص کشور ما 
ک  از منابع تجدیدپذیر به  ک« است. خا »خا
ک  شمار می رود اما تشکیل هر سانتیمتر خا
در شرایط مختلف آب و هوایی از 100 تا 10000 
سال طول می کشد.  وی افزود: »فرسایش« و 
ک است،  »آلودگی« دو عامل اصلی تخریب خا
ک با شوری، کاهش مواد آلی، کاهش  تخریب خا
حاصلخیزی و تغییر کاربری تشدید می شود.  
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست اضافه 
ک در زنجیره غذایی انسان و سایر  کرد: خا
حیوانات نقشی اساسی دارد. به همین دلیل 
ک می تواند در طی  هرگونه آلودگی موجود در خا
زنجیره غذایی، به سطوح بالاتر انتقال یافته 
و در نهایت وارد بدن انسان شود.  وی ادامه 
داد: عدم استفاده مناسب و متناسب سموم 
و کودهای شیمیایی )از عوامل مؤثر در آلودگی 
انواع فاضلاب های  کشاورزی(،  ک های  خا
کز دفن  صنعتی، معدنی، خدماتی و...، و مرا
ک  غیربهداشتی پسماند از علل آلودگی خا

محسوب می شوند. 

غرق شدن کارگر »عالی پوش« 
فرد جانباخته حادثه استخر آب صنعتی در 
، کارگر شرکت پشم  منطقه صنعتی نورین ابهر
« بوده است.  به گزارش ایلنا،  »عالی پوش روز
منابع کارگری در شهرستان ابهر با بیان اینکه 
حادثه روز سوم اردیبهشت ماه برای یکی از 
« رخ  کارگران شرکت پشم بافی »عالی پوش روز
داده است، گفتند: روز سوم اردیبهشت ماه 
یک کارگر با هویت مشخص، حین بازدید از یکی 
از حوضچه های آب صنعتی شرکت عالی پوش 
واقع در منطقه صنعتی نورین ابهر به دلیل 
نامعلومی دچار حادثه غرق شدگی می شود. 
آن ها اظهار داشتند: به دنبال این حادثه، 
گروه های امدادی پس از چندین ساعت تلاش 
در نهایت جسد بی جان این کارگر را در یکی از 
حوضچه های آب صنعتی پیدا کرده و توانستند 
با یک دستگاه بیل مکانیکی جسد را از داخل 

مخزن به بیرون خارج کنند. 

وزیر آموزش و پرورش در دوران جنگ 
علیه   که  خشونت هایی  به  کنش  وا در 
دانش آموزان توسط برخی معلمان اعمال 
می شود، گفت: اصل در تعلیم و تربیت، تذکر، 
ارشاد و برانگیختن تعقل و تفکر دانش آموزان 
است. خشونت های بدنی و زبانی با اصول 

تعلیم و تربیت هم خوانی ندارد. 
به گزارش ایلنا، در یک ماه گذشته اخباری 
علیه   معلمان  خشونت  اعمال  به  مربوط 
کشور  استان های  برخی  در  دانش آموزان 
منتشر شده است. گزارشی از یک معلم در 
که به  کردستان  کرجو در استان  روستای 
علت گم شدن شارژر گوشی اش با دو چوب 13 
دانش آموز کلاسش را کتک می زند. همچنین 
ویدئویی از یک معلم کرمانشاهی که نشان 
می دهد آن معلم، دانش آموزی را با سیلی و لگد 
مورد ضرب و شتم قرار می دهد. تعدد و تکرار 
این خشونت ها نشان ازعدم بازدارندگی لازم 
قوانین برای جلوگیری از چنین خشونت هایی 
و همچنین عدم توجه لازم به موضوع سلامت 
روانی معلم در فرآیند جذب دارد.  در این 
وزیر  پنجمین  کرمی«  ا کاظم  »سید  راستا 
آموزش و پرورش پس از انقلاب در گفت وگو با 
کنش به اعمال خشونت معلمان  ایلنا در وا
علیه  دانش آموزان در برخی مدارس کشور 
گفت: خشونت در حد این که گاهی اوقات 
یک معلمی عصبانی بشود و یک تندی به 

کرده و  کار اشتباهی  که  کند  دانش آموزی 
تقصیری دارد، بوده، هست و خواهد بود. 
که  اما یک موقع خشونت در حدی است 
دانش آموز را با چوب بزنند یا اهانت های بیجا 
به او کنند که در این صورت این برخورد با اصول 
تعلیم و تربیت نمی خواند و صحیح نیست. 
مدیران مدارس موظف اند در این شرایط به 

آن معلم تذکر بدهند و او را آرام کنند. 
   با خشونت چیزی حل نمی شود

که   داشت  توجه  باید  داد:  ادامه  وی 
دانش آموزان در مقطع دبستان بسیاری از 
چیزها را نمی دانند و به آن توجه لازم را ندارند. 
لذا در برخورد با آن ها خشونت لازم نیست، 
بلکه باید از طریق زبان نرم و تذکر به آن ها پیش 
رفت، چرا که با خشونت چیزی حل نمی شود؛ 
، ارشاد، و  یعنی اصل در تعلیم و تربیت، تذکر
برانگیختن تعقل و تفکر دانش آموزان است. 
خشونت های بدنی و زبانی با اصول تعلیم و 
تربیت هم خوانی ندارد.  او در پاسخ به این 
سوال که اعمال خشونت های این چنینی 
، چه اثراتی در  در زمان تحصیل دانش آموز
بزرگسالی برای آن فرد به همراه خواهد داشت؟ 
بیان کرد: تاثیر که دارد. اما در نظر بگیرید که در 
گذشته معلمان کلا کارشان خشونت بود، به 
طور مثال خود من زمانی که دانش آموز بودم، 
به یاد دارم که معلم با من یک برخورد تندی 
کرد، اما نمی توان گفت که آن برخورد یک عمر 

بر من اثر گذاشته باشد. 
کرمی افزود: لذا این طور نیست که یکی  ا
مورد خشونت، تندی زبانی یا حتی سیلی 
آهسته ای که یک معلم در موقع عصبانیت 
ممکن است به دانش آموز بزند، تا آخر عمر 
همراه آن فرد باشد. همچنین من تحقیقی 
ندیدم که بررسی کرده باشد، خشونت بر روی  
دانش آموزان تاثیرات بلند مدت داشته باشد. 
از این رو من به عنوان کسی که خود مورد 
خشونت معلم در دوران کودکی واقع شدم، 
کم تا بزرگسالی  می گویم نه، خشونت های 
نمی توان اثر داشته باشد.  وی در پاسخ به 
سوالی درباره سنجش سلامت روان معلمان 
در زمان استخدام توضیح داد: باید به موضوع 
سلامت روان معلمان توجه کافی شود. اولا 
دانشگاه فرهنگیان باید مطالعاتی جهانی که در 
این زمینه شده است را ترجمه کرده و در اختیار 
معلمان قرار دهد. در حال حاضر شاید کمتر 
کشوری باشد که این گونه تنبیه ها در مدارس 
آن اتفاق می افتد، مگر در کشورهای جهان 
گر مطالعاتی در این زمینه صورت نگرفته  سوم. ا
است، این وظیفه آموزش و پرورش است که از 
استادان علوم تربیتی بخواهد تا در این زمینه 

تحقیق کنند. 
   نام غلط دانشگاه فرهنگیان

پنجمین وزیر آموزش و پرورش پس از انقلاب 
گفته نماند که دانشگاه فرهنگیان  اضافه کرد: نا

نام گذاری غلطی است که یک وزیر در دوران 
ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد آن را 
گذاشت و پس از آن یک وزیر بر روی کار نیامد 
که آنقدر قدرت داشته باشد تا این نام را بردارد. 
بلکه دانشگاه تربیت معلم عنوان درست 
 Teacher Training( است و در همه جای دنیا
University( وجود دارد، ولی دانشگاهی به نام 

فرهنگیان وجود ندارد. 
او تصریح کرد: از طرف دیگر وضعیت روانی 
معلمان، باید توسط دانشگاه مورد بررسی قرار 
گیرد. نُرم های روانشناسی ای وجود دارد که 
معلمان بر اساس آن ها پیش از اینکه انتخاب 
شوند، باید بررسی گردند که آیا از نظر روانی، 

شایستگی معلمی را دارند یا خیر؟
که  پیشنهاد  این  به  کنش  وا در  کرمی  ا
همان طور که انتظار می رود ساختمان ها و 
، اعلام  بیمارستان های ناایمن در سطح شهر
شوند، آیا مدارس ناایمن که خشونت در آن ها 
رخ می دهد، نباید معرفی شوند؟ گفت: آموزش 
و پرورش باید مدارسی که در آن ها خشونت 
زیاد است را بررسی کند، معلمان و مدیران 
آن مدارس را در صورت نیاز عوض کند، اما 
اینکه نام این مدارس اعلام شود، چندان راه 
درستی نیست. چرا که ساختمان و تشکیلات 
آن مدرسه باعث بروز خشونت نشده اند، بلکه 
نیروی انسانی آن مدرسه عامل بروز چنین 

خشونت هایی هستند. 

وزیر آموزش و پرورش دوران جنگ مطرح کرد

در کمتر کشوری تنبیه بدنی در مدارس اتفاق می افتد


